
FITXA 92

FITXA D’ASSISTÈNCIA A LES COMISIONS EXTERNES DE LA FELIB

la biodiversitat en l’àmbit local

Nom de l re pres e ntant
Ajuntame nt de

Nom de  la Comis s ió  a  la  qual ha as s ist it

Dia

Lloc

INFORMACIÓ DE LA COMISSIÓ:

: LLORENÇ CARRETERO TUDURI
: SANT LLUIS

:

CIUDADES Y ENCUENTRO DE GOBIERNOS LOCALES POR LA BIODIVERSIDAD

: 2 i 3 de juliol de 2008

:  Centre de Convencions del Recinte Provincial de Fires i Congressos - Jaén

Va començar sa jornada de dia 2 celebrant la 1ª Assemblea de ciutats de governs locals + biodiversitat 
2010. Hi havia 8 punts de l’ordre del dia: 

1r punt: Constitució de l’Assemblea de Ciudades de la Red de Gobiernos Locales + Biodiversidad 
2010
2n punt: Proposta d’aprovació de la Memòria de Gestió    la Red de Gobiernos Locales + 
Biodiversidad 2010 en el període 2006-2008
3r punt: Aprovació de les  normes de funcionament de la Red de Gobiernos Locales + 
Biodiversidad 2010
4t punt: Proposta d’elecció dels vocals del Comitè Exe    u de la Red de Gobiernos Locales + 
Biodiversidad 2010
5è punt: Proposta i aprovació del Programa d’Actuació i pressupost per l’any 2008 de la Red de 
Gobiernos Locales + Biodiversidad 2010
6è punt: Presentació de l’Estratègia Local i Sistemes d’Indicadors per la Conservació i Increment 
de la Biodiversitat
7è punt: Propostes i aprovació de la seu per la celebració de la propera Assemblea
8è punt: Precs i suggeriments

Tinc que destacar que pel que fa referència a Balears només 3 administracions són socis d’aquesta xarxa de 
governs locals + biodiversitat 2010 i són: Sineu, Alaior i Consell Insular de Menorca. He de dir que és 
sorprenent que en aquesta xarxa el total d’entitats adherides en el moment de l’Assemblea era de 153. Per 
això proposaria a la Felib que en una propera comissió permanent o comissió executiva s’intentes 
incrementar el número d’entitats locals adherides a nivell de Balears. Per això       important el poder 
debatre la necessitat o la importància de poder pertànyer a aquesta xarxa de biodiversitat 2010.

A continuació va començar el primer encontre de Governs Locals per la Biodiversitat, amb una conferència 
marc explicant . La moderadora va ser na Sonia Bermúdez López, cap del 
servei de sostenibilitat de la Diputació de Jaén i el        va ser en Francisco Díaz Pineda, catedràtic 
d’Ecologia de la Universitat Complutense de Madrid. Va començar rallant de        ra de Rio de Janeiro, de 
conservar la biodiversitat, d’explotar-la de forma sostenible i sobretot de repartir de forma equitativa els 
beneficis de la seva explotació,  és a dir de la biodiversitat. Està clar que la biodiversitat compromet a moltes 
més coses. La diversitat biològica que se’n ralla molt i s’entén poc , que a la fi  és la riquesa biològica d’un  
lloc i que també ralla de l’abundància de les espècies.  On es deu conservar la diversitat biològica i de què 
depèn? Estratègies: fer un catàleg, bones intencions,      rvar espais (els ENP: Espais naturals protegits, 
com a elements), protegir les espècies allà on viuen,          d’eines legals. 
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La segona ponència va ser:  El moderador va 
ser Àngel Bustos Sevilla, regidor de Medi Ambient de l’Ajuntament de Getafe, i el ponent Albert Camps i 
Giró, regidor de Medi Ambient de l’Ajuntament de Granollers. Els espais naturals formen part del municipi, la 
biodiversitat aporta valor patrimonial, són espais vius que hi ha que gestionar. Es interessant interconnectar 
els espais naturals i que entrin en contacte amb la ciutat, son espais de coneixement i valor científic. I una 
cosa vital es promoure la participació ciutadana en la millora dels espais naturals

El capvespre, es va celebrar la tercera ponència: . 
El moderador va ser Josep Suàrez, director de la Reserva de la Biosfera del Consell Insular de Menorca, i els 
ponents Antonio Tudela Cárdenas, tècnic de Medi Ambient de l’Ajuntament de Jaén, Asier Saiz Rojo, 
assessor tècnic de la Diputació de Palència, Luis Lobo Urrutia, tècnic de Medi Ambient del Centre d’Estudis 
Ambientals de l’Ajuntament de Vitoria i Pilar Parra Ruiz, vicepresidenta de Turisme, desenvolupament local, 
sostenibilitat i cultura de la Diputació de Jaén. En aquesta taula d’experiències es van presentar diferents 
projectes que ja han aconseguit premis havent participat en el I Concurs de Projectes per l’Increment de la 
Biodiversitat. amb això també he de clarificar que aquests projectes estan pendents de finançament, que 
segons es va dir sembla imminent l’aportació econòmica però a dia d’avui encara no està resolta. Explic 
diferents projectes que es van presentar: 

Projecte de repoblació del caragol
Millora de l’habitat de la nutria
Increment de la biodiversitat en les zones humides de Salburua
Projecte de conservació amenaçades per l’entorn urbà: “cernícalo, golondrina, etc, “

A continuació es va inaugurar oficialment el I Encuent   de Gobiernos Locales por la Biodiversidad, amb 
l’assistència de N’Elena Espinosa Mangana, ministra de Medi Ambient, Rural i Marí, acompanyada per 
diferents autoritats tant de la Junta d’Andalusia, com de la Diputació de Jaén, com de l’Aju     nt de Jaén i 
representants de la FEMP; tots i cadascun dels intervi                    la importància de la trobada, sobre 
tot per la millora de la biodiversitat a nivell estatal.

El dia 3 va tenir lloc una mesa d’experiències internacionals amb el títol 
El moderador va ser Carles Castell, regidor de 

Medi Ambient de l’Ajuntament de Granollers, i els ponents Joaquin Araujo, naturalista, escriptor i periodista, 
Vicenç Sureda Obrador, coordinador d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona, Pilar Serrano 
Alcantarilla, cap de secció i protecció del Medi Ambient de l’Ajuntament de Málaga i Luigi Bertone, secretari 
general de la Federació Italiana de Parcs i Reserves Naturals. En aquesta taula d’experiències la impressió 
que me’n vaig endur i així l’exprés és de que hi ha Comunitats Autònomes a Espanya que han tingut 
projectes fortament subvencionats o finançats amb fons europeus, cosa que no ha succeït a Balears, que si 
que hem rebut ajuts europeus però en pocs projectes comparat amb altres Comunitats.  Com ja he dit és  
impressió molt personal. En aquesta mesa també un altre element a destacar va ser la importància de tenir 
catalogat productes hortícoles amb extinció.

A continuació es va celebrar un panell d’experiències        amb el títol 
. El moderador va ser German Alonso Campos, director del departament d’Estudis i 

projectes de la Fundació Biodiversitat, i els ponents      Hermida Lago, regidor de Medi Ambient del 
Concello de Nigrán, Miguel Angel Rubio López, tècnic de Medi Ambient de l’Ajuntament de Enguídanos, 
Alejandro Martínez Prada, tècnic de Medi Ambient de l’Ajuntament de Vilvestre, i Chantal Lamillar Aja, 
responsable de Medi Ambient de l’Ajuntament de Santander. Com molt bé diu el títol, aquí van ser quatre 
ajuntaments que van explicar els seus projectes locals: 

Recuperació de zones dunars de dues platges
Projecte de protecció del territori

És a dir tots són projectes  vinculats a la biodiversitat. Alguns d’aquests projectes estan documentats a la 
Federació, si teniu interès els podeu demanar. 

participació social i polítiques de protecció de la Biodiversitat. 

Actuacions Locals per la Protecció i Increm ent d’Espècies

Polítiques locals de conservació i Us 
sostenible dels recursos naturals a la regió del Mediterrani. 

Actuacions locals per la creació i 
conservació d’habitats
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La cloenda va córrer a càrrec de Felipe López Garcia, President de la Red de Gobiernos Locales + 
Biodiversidad 2010, i President de la Diputació Provincial de Jaén, i Miguel Castellano, President de la 
Comissió de Medi Ambient de la Federació Andalusa de Municipis i Províncies.

felib@felib.es

o bé per fax: 971 76 31 02

He u de  re me tre  la  fitxa  a: 
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